
Naznanilo in poziv. 
Opozarjamo še enkrat na prvo glavno 

pevsko vajo za letošnji jubilejni naš kon
cert. Pevska vaja se vrši v Ljubljani na 
binkoštni torek, dne 13. maja, zjutraj ob 
9. uri v pevski dvorani »Glasbene Mati
ce«. 

Ker je razun generalne ta edina sku
pna pevska vaja, zato se pričakuje polno
številne udeležbe. Posebno prosimo pri
glašene dame tovarišice, da se skušenj za
nesljivo udeležujejo, zakaj le tako je mo
goče računati na gotov moralni uspeh. 
Binkoštni dnevi nudijo* še dovolj* prilike, 
da vsak še enkrat do dobra pregleda* vse 
doposlane skladbe. Posebno skrbno naj se 
naštudira koral v E. Adamičevem meša
nem zboru »Moravske narodne«. Vsem 
priglašenim pevkam in pevcem: Na svi
denje na binkoštni torek! 

Pevski odsek. 

Kranjsko. 
Belokranjsko učiteljsko društvo ima 

občni zbor v gradu Podbrežje pri Adle
šičih 15. maja t. 1. ob pol dveh popoldne 
s sledečim vzporedom: 

1. Poročilo o društvenem delovanju 
min. leta. 

2. Poročilo o letnem računu in voli
tev dveh preglednikoy. 

3. Volitev petero odbornikov za eno 
leto. 

4. Volitev dveh delegatov k jubi
lejskemu zborovanju »Zaveze avstrijskih 
jugoslovanskih učiteljskih društev« v 
Ljubljani. 

5. Nasveti in predlogi. 
6. Ogled znamenitega podbreškega 

grada in njegova zgodovina. 
Ker letos ne bode uradnega zboro

vanja, se nadeja odbor, da se bo učitelj
stvo društvenega zborovanja udeležilo v 
prav obilnem številu. Odbor. 

Učiteljsko društvo novomeškega 
okraja je zborovalo dne 1. majnika v Ru
dolfovem. Udeležencev je bilo 35. Nekaj 
se jih je opravičilo zaradi bolezni in dru
gih nujnih opravkov. Zborovanja se je 
udeležilo torej domala vse napredno uči
teljstvo. Točke dnevnega reda so se hitro 
rešile. Glavni namen zborovanja pa je bil 
— slovo od priljubljenega v nadzornika 
Turka. Ko je omenil po končanem dnev
nem redu tovariš Gebauer, kaj je prav
zaprav glavni namen današnjega zboro
vanja, se je dvignilo vse zbrano učitelj
stvo. Na resnih obrazih si bral lahko vsa
kemu, kaj se godi v njegovi duši. Svečana 
tišina je vladala med poslovilnim govo
rom tovariša Gebauerja. V svesti si vne
bovpijoče krivice, ki se je zgodila g. nad
zorniku, smo stali tihi in nemi in slednji 
izmed nas se je povpraševal, je li še kje 
kaka pravica na svetu. Vidno ganjen se je 
zahvaljeval g. nadzornik za izraze izka
zane mu ljubezni in spoštovanja. Nato je
predlagal tovariš predsednik, naj občni 
zbor imenuje g. nadzornika častnim čla
nom našega društva za zasluge, ki si jih je 
pridobil za šolstvo tega okraja kot pra
vičen in strogo objektiven nadzornik. 
Dela je bilo res mnogo, a on mu je bil kos 
kot vešč strokovnjak. Bil nam pa ni samo 
nadzornik, nego tudi dobrohoten svetova
lec in ljub tovariš. Predlog je bil sprejet 
soglasno in z velikim navdušenjem, kar 
je bil ponovni dokaz, kako smo cenili in 
spoštovali g. nadzornika. 

Nato je prečrtal tovariš predsednik še 
brzojavke in pismo učiteljstva črnomalj
skega okraja, ki se istotako v toplih bese
dah poslavlja od g. nadzornika. 

Opoldne je bilo skupno kosilo. Na
vadno se je vselej razvila pri kosilu vesela 
zabava, to pot pa je bilo vse nekako tiho. 

Vsi smo pod vtiskom žalostnega dogodka 
premišljali, kam dovede slepa strankarska 
strast naše šolstvo, če bodo odslavljali ta
ko izborne moči in jih nadomeščali s 
strankarskimi priganjači in neukimi šol
niki, ki so jedva pokukali v šolske skriv
nosti. 

Med kosilom se je poslovil še enkrat 
tovariš Matko od g. nadzornika. Opisal 
nam je v kratkih besedah njegovo devet
letno delovanje, njegovo vnemo za po
vzdigo šolstva, njegovo pravičnost in do
brohotnost. Poudarjal je, da se imamo baš 
njemu zahvaliti, da se je šolstvo novo
meškega okraja dvignilo na tako visoko 
stopnjo. Težko ga bomo pogrešali — zato 
nam. je tudi slovo tem težje, ker vemo, da 
izgubimo z njim strokovnjaka, ki je žrt
voval vse le šolstvu in učiteljstvu. Ohra
nili ga bomo vedno v najboljšem spominu. 

V svoji zahvali je omenil g. nadzor
nik, da se sicer osebno poslavlja od nas, 
a v duhu bo še vedno med nami, med onim 
učiteljstvom, ki ga je umelo in on njega. 

Bil sem že na mnogih poslovilnih se
stankih, a tako gorkega in presrčnega 
slovesa, kakor je bil ta, še nisem doživel. 
Tako se ločijo le oni, ki se umejo in lju
bijo. 

1 u sem naj bi prišli oni, ki so v svoji 
slepi strasti provzročili to hudodelstvo, ki 
so ločili njega od nas in njegovih otrok, 
tu sem naj bi bili prišli, da bi se bile njiho
ve sovraštva polne duše in zakrknjena 
srca naslajala ob bolesti, ki so jo oni pro
vzročili — a tudi videli, kako obsojamo ne 
le mi, temveč ves svet njihova krivična 
dejanja, pa videli tudi, da ne bomo upo
gnili tilnika krivičnemu tiranstvu in stran
karskim priganjačem. 

Nato smo spremili g. nadzornika na 
kolodvor. Tam se je bila zbrala velika 
množica njegovih prijateljev in urad

nikov, ki so se istotako kar najpresrčneje 
poslovili od njega in gospe soproge. Zo
pet dokaz, kako je bil priljubljen ne le 
med nami, temveč tudi pri meščanstvu in 
uradništvu — in tako je tudi širša javnost 
obsodila ta čin strankarske blaznosti. Vi
del sem tudi malčke, ki so se poslavljali 
od njegovega sinčka. Tiste nedolžne solze 
v očeh teh malih in tista bolest v teh ne
dolžnih srcih so klicali maščevanje nad 
krute in brezsrčne preganjalce. 

Pomemben se mi je zdel tudi dan. ko 
smo se poslavljali. Bil je prvi maj — dan, 
ko priroda takorekoč praznuje svoje 
vstajenje. Tudi mi vstajamo in tudi nam 
prej ali slej zašije mladi maj, ki stare kruto 
silo temne zime. 

G. nadzorniku pa kličemo: »Niso Vas 
ponižali — temveč povzdignili. S tem so 
jasno dokazali, da jim ni mari šolstva, da 
jim je neljubo, če se ono krepi in razvija, 
zakaj napredek, omika in znanost jim ko
pljejo grob in pripravljajo zaslužno pla
čilo. Vam pa ponovno in od srca kličemo: 
Zbogom in na snidenje!« 

Štajersko. 
Šentlenartsko učiteljsko društvo je 

zborovalo dne 1. majnika t. 1. v Sv. Le
nartu v SI. g. ob povoljni udeležbi udov. 
Po presrčnem pozdravu in sejni otvoritvi 
predsednikovega namestnika tovariša F. 
Kranjca, predsednik tov. Mavric je še 
vedno bolan, se mu pa hvala Bogu izbolj
šuje zdravje, se je izvolil začasnim za
pisnikarjem tov. Jos. Klemenčič, ker je 
stalni (t. Čuček) pri izpitu v Mariboru. 

Za vposlane čestitke gg. L. Lavtarjju 
in Jos. Schmoranzerju na njih res zasluž
nem imenovanju je podpredsednik spre
jel laskavi zahvali obeh, iz katerih je 
razvidna vdana srčna prijateljska zveza 
in ljubezen, znak lepega cveta našega 
stanu. (Vzame se z veseljem na znanje.) 

Bog ju živi še mnoga leta v blagor slo
venskega naroda! 

Došli drugi dopisi so se prerešetovali 
in vsi v njih smislu rešili ugodno. Zavezi 
se je takoj vposlalo 10 K za 251etno slav
lje. Delegatom se je volil za Ljubljano 
tov. Klemenčič, namestnikom tov. Čuček. 

Zvezi v Celju je delegat tov. Čuček. 
Zaradi dopisov vprašalne skrinjice, za
devajoč obravnavo in štetje opravičenih 
šolskih zamud glede enakomernega posto
panja, se sklene, da se vsi po § 65. kot 
dopust dovoljeni šolski dnevi opravičeni 
vpišejo, pa tudi štejejo se kot upravičeni, 
katere šolar uživa kot generalno šol. olaj
šavo, zakaj drž. šol. zakonik se glasi: 
dolžnost šolo obiskovati je do izpolnje
nega 14. leta. 

Ako se pa kateremu otroku indivi
dualno, oz. z dovoljenjem okrajnega šol. 
sveta dovoli izstop pred 14. letom, se za
mujeni šol. dnevi opravičeno štejejo, a 
odpustnica ^ se šele izda z izpolnjenim 
14. letom. § 66. c se mora rabiti večkrat 
jako tolerantno, vendar stranka mora ve
deti, da se čuva nad otrokom, da ne za
stane preveč s poukom. 

Glede volitev v stalni odbor se do
ločita tt. A. Zabukošek in Kat. Schwei
ger; knjižnični odbor dosedanji: Zabuko
šek in oba Froma, tudi vrtni odbor osta
ne stari: Simon Ješovnik, J. Kopic in F. 
Kranic. 

Zaradi raznih drugih razmotrivanj se 
je čas prehitro uporabil, da se referat pre
loži na prihodnje zborovanje meseca av
gusta, ker je julija uradna konferenca. 

Gornjegrajsko učiteljsko društvo je 
zborovalo dne 1. majnika t. 1. v Gornjem
gradu. Sestalo se je precejšnje število 
društvenikov, ki jih je tov. predsednik 
presrčno pozdravil, opominjaje jih, naj 
privedejo drugikrati tudi mlačneže k zbo
rovanju. Res, čudno je, da se mora naob
ražence vedno in vedno opominjati, da le 
v slogi je moč. Jeli še učiteljstvo kaj do
seglo v prid in napredek šolstva in uči
teljstva, nego edino le po svoji tesni or
ganizaciji? Zaradi malenkostnih medse

bojnih mrženj, zaradi malomarnosti in 
drugih ničnostnih zaprek izostajajo neka
teri skoraj vedno od zborovanj, prepušča
je vse delo in ves napor edino le neka
ternikom. Enako tudi, ako ne še slabše, je 
pri vplačevanju društvenine. Kje so časi, 
ko se je c. kr. namestnik v Gornjemgradu 
napram učiteljstvu sam izrazil, da je uči
teljstvo gornjegrajskega okraja elita vse
ga štajerskega učiteljstva?! Ako se raz
mere kmalu ne izpremene, kar je na do
tičnih mlačnežih ležeče, bo treba v krat
kem jeklene metle! Predsednik javi, da je 
svoječasno čestital v imenu društva pre
zasluženemu prof. g. L. Lavtarju na od
likovanju, za kar se je g. prof. laskavo 
zahvalil, in da je gospe vdovi Fischerje
vi v Št. Pavlu poslal v imenu društva na 
prebridki izgubi bivšega člana našega 
društva sožalje, na kar je gospa Fischer
jeva odgovorila s presrčno zahvalo. Na
vzočniki so vstali s sedežev in zaklicali 
trikratni »Slava!« njegovemu spominu. 
Ker je bila tajnica gospica N. Pirčeva 
bolna, prečita zapisnik o zadnjem zboro
vanju gospica tov. Cirila Delejava, ki se 
po nekaterih opazkah v blagajničarskih 
zadevah po tov. Burdianu odobri in pod
piše. Na to predava tov. Bizjak: »Utrinki 
iz učnih predmetov lanskega učiteljskega 
tečaja na dež. kmet. šoli v Št. Jurju ob 
j . ž.« Za temeljito, zanimivo in poučljivo 
predavanje je žel tov. predavatelj veliko 
odobravanja. Tov. predsednik ga naprosi, 
naj objavi svoj referat v »Gospodarskem 
Glasniku«, da pride tudi med prosto ljud
stvo ta nauk, ker je velike važnosti za 
kmetijstvo. Tov. predsednik priporoča 

Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Cenjenim Zaveznim društvom! 
Mnogo Zvezinih društev še ni prija

vilo letos novoizvoljenih odborov. Pri treh 
društvih nam ni znano ime in bivališče 
društvenega načelnika ter ne vemo, komu 
naj pošiljamo okrožnice in obvestila. Zato 
nujno prosimo, da se nam sproti javi vsa
ka izprememba v društvenem načelstvu. 

Vodstvo Zaveze. 



nato prav toplo pristop k društvu »Jubi
lejska Samopomoč« ter naročitev »Slov. 
gol. Matice« in drugih po učiteljstvu izda
janih šol. listov. 

Med predlogi se sprejmo soglasno 
sledeči: Ker dobivajo okr. cestnarji kot 
javni funkcionarji svoje plače mesečno 
poštnine prosto, naj skrbi staj. »Zveza«, 
da se bo isto godilo za učiteljstvo. 

Zavezi se dovoli prispevati za izredne 
stroške, provzročene zaradi jubilejske 
slavnosti, K It). 

Glede regulacije učiteljskih plač na 
Štajerskem se sprejme na predlog tovi. 
Kelca sledeča resolucija: Vsa učiteljska 
društva na Štajerskem* naj store sklep, ki 
naj Zveza z Lehrerbundom — tudi Zaveza 
predloži dež. odboru štajerskemu in vsem 
dež. ter :drž. poslancem, naj1 ti delujejo na 
to, da se učiteljske plače uvrste od XI. do 
VIII. činovnega razreda drž. uradnikov; 
dokler se to ne zgodi, naj se učiteljske 
plače regulirajo vsaj po predlogu štajer. 
Lehrerbunda. Sila je prikipela že do vr
hunca, najbolj pri mlajšim, učiteljstvu. 

Da se ognejo kompetentje na razna 
učit. mesta nepotrebnim stroškom, se 
sklene, naj se v takih zadevah prošnjiki 
poprej obrnejo na predsednika učit. dru
štva, ki bo doiičnikom |dal potrebne, .a 
resnične informacije o razmerah pri za
željenem mestu. Zahteva se tudi odkrito
srčnosti od prošnjikov, kar ostane po
polnoma tajno. 

Za podporo »Učiteljskemu skladu« 
se sklene podpore pobirati po okrožnici 
od posameznih učiteljskih oseb. 

Prihodnje zborovanje bo na prijazni 
Gorici; takrat brez izjeme vsi tja! 

Učiteljsko društvo za laški okraj je 
zborovalo dne 4. t. m. ob impozantnem 
številu učiteljstva v TrbovljahVode. Po
mislite, tov. urednik! Razen dveh šol, so 
bile vse zastopane in dvanast celo polno
številno. Pa kako tudi ne? Saj je bila ven
dar na dnevnem redu točka, ki je vse uči
teljstvo elektrizirala, t. j . predavanje g. 
dr. Frana Uešiča! Zato pa dovolite, da v 
pričo tega veselega dejstva svoje poročilo 
malo raztegnem. 

Po posredovanju ravnatelja Gustav 
Voduška nas je čakala ob postaji rudniška 
lokomotiva z vozički, ki so* nas hitro pri
vedli na zborovališče. Dal jo je drage vo
lje učiteljstvu na razpolago g. rudniški 
ravnatelj. Naj mu bo torej na tem mestu 
izrečena presrčna zahvala. Ob določeni 
uri otvori tov. predsednik zborovanje. 
Pozdravi vse navzoče, posebno pa še nam 
vsem dragega gosta g. prof. dr. Fr. Ueši
ča, navzočega župana trboveljske občine, 
šol. ravnatelja in okraj, šolskega nadzor
nika G. Voduška, ki je vkljub svoji preob
loženosti z delom prihitel na zborovanje; 
nadalje goste gdč. Stanko Gnusovo, gg. 
Dolničarja in Bergerja. Naposled pozdravi 
še nanovo k društvu pristopivšega člana 
gdč. Minko Richterjevo in tov. Maksa 
Wudlerja. — Tov. ravnatelj G. Vodušek 
poudarja v odgovoru, da mu je čast po
zdraviti . navzoče v imenu trboveljske 
občine, ki se veseli prihoda zavednega 
učiteljstva. Izrekel pa je svoje obžalova
nje, da nekateri člani tako malomarno iz
polnjujejo svoje dolžnosti napram društvu 
in to ravno oni, ki jim to v polni meri do
puščajo čas in gmotna sredstva. Nadeja pa 
se, da da se bo to odslej izpremenilo, za
kaj le »v slogi je moč«. — Zapisnik zad
njega občnega zbora se odobri. Došli do
pisi se vzamejo na znanje in rešijo. Zbor 
določi Zavezi prispevek za srebrni jubilej 
15 K, ki jim doda tov. ravnatelj G. Vodu
šek 5 K, skupaj 20 K. —Nato se je vršilo 
željno pričakovano predavanje g. dr. Ue
šiča o »Tolmačenju nekaterih pravopisnih 
slučajev«. Z njemu lastno natančnostjo, 
pregledno dovršenostjo se mu je v polni 
meri posrečilo dvoumno, suhoparno snov 
podati v taki obliki, da nam je predavanje 
še prehitro minulo, dasi je trajalo skoro 
dve uri. Po končanem krasnem in polju
dnem govoru kar ni hotelo ponehati burno 
in navdušeno priznanje navzočih. Iz ob
razov vseh je žarela zadovoljnost, zakaj 
vsakdo izmed navzočih se je nečesar na
učil. Gosp. profesorja pa zagotavljamo* is
krene hvaležnosti na izrednem užitku. 

Delegatom Zaveze se določijo tovari
šice in tovariši: Arzenšek Marija, VVindi
scher Marija, Jurko Vitko, Kuhar Anton, 
Lebar Fran, Petrovič Simon, Plavšak 
Robert in Zupančič Fran. 

Ko se zahvali tov. predsednik vsem 
navzočim, kakor tudi vodstvu šole za pre
pustitev zborovalnice, zaključi izborno 
uspelo zborovanje. 

V neoficialnem delu dnevnega reda 
Pa sta pripomogla do popolnega zadovolj
stva zborovalcev g. restavrater Dolničar 
in »Oskarjev šramel«. — Prvi ni štedil 
besed, ki so pripomogle do točne, izborne 
postrežbe, drugi pa ne strun, iz katerih 
Je prav mojstrsko izvabljal koncertne toč
ke. Srčna zahvala torej obema. Vsem pa 
kličemo: Da se vidimo na prihodnjem 
zborovanju zopet v tako častnem številu! 

Savinjsko učiteljsko društvo je zbo
rovalo* v četrtek 1. maja v Orlivasi. Tov. 

predsednik pozdravi vse navzoče, pred
vsem tov. Flereta, ki je društvu nanovo 
pristopil, ter tov. Armiča iz Velenja. Dopis 
»Učit. gospodarske in kreditne zadruge« 
smo rešili v toliko, da stopi društvo ž njo 
v zvezo v tekočem računu. Zvezi sloven
skih učiteljev in učiteljic v Ormožu je na
znanil tov. predsednik, da umakne dru
štvo za sedaj svoj predlog glede ustano
vitve samostojnega društva slov. učiteljic 
na Štajerskem. Rešil se je tudi dopis Za
veze glede banke »Slavije« in dopis konji
škega učit. društva. Dopis Zaveze kakor 
tudi prošnjo za učiteljski sklad radi de
narnega prispevka smo morali z ozirom 
na skrajno slabo stanje društvene blagajne 
odkloniti. Nato je predaval tov. Armič 
prav zanimivo o risanju po naravi' z ozi
rom na novi učni načrt. Pojasnjeval je to 
poučno predavanje s slikami in risarijami 
svojih učencev, katerih snažno in perfekt
no izvršitev smo vsi občudovali. Delegati 
za Zvezino zborovanje po sledeči: tov. 
Anica Brišnikova in tov. Petrak; namest
nika I. Jakše in R. Senica. Nato se je vr
šil občni zbor. Iz poročila tov. tajnice po
snemamo, da je štelo društvo enega čast
nega in 29 pravih članov. Zborovanja so 
bila v preteklem letu štiri. Predavali so 
sledeči: 27. junija v Orlivasi dr. Šerko o 
vplivu alkoholizma na otroško dušo, 18. 
julija na Vranskem tov. I. Jakše s skiop
tikonom o Postonjski jami, 17. oktobra na 
Gomilskem tov. Jakšetova »Žena in jav
nost« in 3. aprila pri Pihlbirtu tov. Pečar 
»Britek je naš stan, a sami si delamo še 
britkejšega«. Iz poročila tov. blagajnika 
smo se prepričali, da društvo ne more 
zmagovati vseh stroškov; zato* smo zvi
šali udnino na 4 K. 

Volitev odbora se je izvršila tako: 
Ivan Jakše, predsednik; Ivan Zotter, pod
predsednik; A. Brišnikova, tajnica; Sreč
ko Pečar, blagajnik. Tov. Jakše se zahvali 
za izvolitev ter naznani, da stopa društvo 
v 40. leto svojega obstanka. Treba bo pre
mišljati, ali bomo ta redki dogodek praz
novali aH bomo* šli kar tiho in mirno mimo 
njega. Poziva vse navzoče k složnemu in 
vzajemnemu delovanju v krogu društva. 

Na predlog tov. Flereta priredi naše 
društvo o priliki zborovanja Šaleškega uči
teljskega društva dne 1. junija izlet v bo*
stanj. 

Istra. 
Poziv na glavnu skupštinu »Hrvat

skog učiteljskog društva »Narodna Pro
svjeta« za Istru u Pazinu«, koja če se 
obdržavati u Mihotičima kod Matulja na 
Duhovski ponedeljak dne 12. svibnja, o. 
g. u 1 sat poslije podne u dvorani» Na
rodnog doma« sa slijedečim dnevnim 
redom: 

1. Otvorenje skupštine. 
2. Čitanje i ovjerovljenje zapisnika 

zadnje glavne skupštine. 
3. Izvještaj odbora: a) tajnika, b) bla

gajnika i revizora, c) urednika društve
nog glasila. 

4. Izbor upravnog odbora i revizora. 
5. Uredjenje pravnih odnošaja učitelj

stva Istre. 
6. Možebitni prijedlozi, koji se imaju 

pismeno prijaviti odboru bar 8 dana prije 
skupštine. O neprijiavljenlm prijedlozima 
raspravljat če se samo uslijed zaključka 
glavne skupštine.. 
Odbor »Hrvat, učiteljskog društva Narod

na Prosvjeta za Istru u Pazinu«. 


